
 

  

 משוגע נכנס למשרד של פסיכיאטר ופנה בהיסטריה למזכירה: 
 חייב בדחיפות לראות את הפסיכיאטר, כמה שיותר מהר!" "אני

 המזכירה: "מה הבעיה?" המשוגע: "הפכתי לבלתי נראה..."
 המזכירה ביקשה ממנו לחכות בחדר ההמתנה, ופנתה לרופא:

 כאן לקוח שצריך לפגוש אותך בדחיפות...""יש 
 הרופא: "אני בדיוק סיימתי היום, ואני בדרך החוצה, מה הבעיה שלו?"

 המזכירה: "הוא טוען שהוא בלתי נראה..."
 . תגידי לו שאני לא יכול לראות אותו..."מצויןהרופא: "

 מעמד הר סיני
ר סִינָי. וייסעוּ  בַּ זֶה בָאוּ מִדְּׁ יּוֹם הַּ רָיִם בַּ רָאֵל מֵאֶרֶץ מִצְּׁ נֵי יִשְּׁ צֵאת בְּׁ לִישִׁי לְּׁ שְּׁ חֹדֶשׁ הַּ "בַּ

רָאֵל נֶגֶד הָהָר". לפני כ ן שָׁם יִשְּׁ יִּחַּ בָר וַּ מִדְּׁ יַּּחֲנוּ בַּ י וַּ ר סִינַּ בַּ יָּבֹאוּ מִדְּׁ פִידִים וַּ שנה  3000 -מֵרְּׁ
קרה מאורע היסטורי חד פעמי. הבורא יתברך התגלה לברואיו בצורה ברורה וגילה את 

 רצונו. העם שזכה לגילוי הזה היה עם ישראל. 
אמרו חז"ל שבשעה שהקב"ה דיבר עוף לא פרח, סוס לא צנף, חמור לא נער, אלא כל 
הבריאה הושתקה בשעה שנתנו הדיברות. מעמד הר סיני הוקבע מששת ימי בראשית. 
בספר בראשית קראנו את הפסוק "... ויהי ערב ויהי בוקר יום השישי ויכלו השמים 
והארץ וכל צבאם..." נשאלת השאלה מדוע דוקא ביום שישי לבריאת העולם נאמר יום 

 השישי? מדוע לא נאמר יום השני... הרביעי? 
בסיון  בשישיאלא תנאי התנה הקב"ה עם מעשה בראשית אם ישראל יקבלו תורה 

שהוא יום מעמד הר סיני יתקיים "ויכלו השמים והארץ וכל צבאם ..."  כלומר כל 
הבריאה מכוננת ועומדת. אבל אם לא יקבלו את התורה בו' בסיון יתקיים חלילה: 
"ויכלו השמים והארץ וכל צבאם". כלומר הבריאה תתבטל מעיקרה. מכאן למדנו שכל 

 תכלית בריאת העולם היא קבלת התורה במעמד הר סיני.
זאת ועוד, מיום קבלת התורה ועד היום לא היה רגע אחד ללא לימוד תורה בכל 
ההיסטוריה. שהרי אם רגע אחד יופסק לימוד התורה התנאי בבריאה מתבטל וממילא 

ויכלו. שהרי נאמר "אם לא בריתי יומם ולילה חוקות שמים וארץ לא  –יקרא חלילה 
 שמתי". 

אמר רבי שמעון בר יוחאי התורה נקראת תורה מלשון הוראה. הקב"ה הוריד מעולם 
העליון "דפי נתונים" ובהם כתוב "הוראות היצרן". בלי תורה ובלי הוראה מאת יוצר 

 הכל, העולם הזה חוזר לתוהו ובוהו.
ובאמת כותב המדרש שבמעמד הר סיני בני ישראל חשבו לרגע שאולי לא לקבל את  

אם אתם מקבלים את התורה מוטב  –התורה ואז כפה עליהם הר כגיגית ואמר להם 
ואם לאו אני מחזיר את העולם לתוהו ובוהו. הסביר הרב דסלר זצ"ל שמאז חטא אדם 
הראשון ומאז האכילה מעץ הדעת טוב ורע התערב כל הבריאה ואין אנו יודעים היום 
לגמרי מה טוב ומהו רע. אבל כשלומדים תורה שהיא מלשון הוראה מתברר לנו מהו 

 באמת טוב ומהו באמת רע. 
יוצא מכאן שהתורה למעשה מסדרת לנו את התוהו ובוהו שיש לנו במחשבה 
ובהתנהגות ומראה לנו את דרך האמת. עוד כתב הרב דסלר שמי שלא לומד תורה 

 תוהו ובוהו מהלך על שתיים.  –וכתוצאה מכך הדברים אצלו לא ברורים הרי הוא 
עכשיו מובן מה אמר להם הקב"ה בהר סיני אם אתם מקבלים את התורה מוטב. 

 –יוטב לכם בחייכם בעולם הזה, ואם לאו הריני מחזיר את העולם לתוהו ובוהו  -כלומר
 אין הכוונה שהעולם חוזר להתחלה אלא אתם תהיו במצב של "תוהו ובוהו". 

נמצאנו למדים שכל מתן תורה בהר סיני היה כדי להיטיב עם עם ישראל, וגם עם 
מצוות בני נח. בשבת זו אנו חוזרים לאותו מעמד  7אומות העולם שגם הם נצטוו ב

היסטורי קבלת התורה בהר סיני ומתעוררים שוב לבדוק עד כמה קיבלנו את התורה 
 ומה עוד אפשר להוסיף ולחזק, בעיקר בדורנו דור אחרית הימים. 

 אבנר קוואס -שבת שלום ומברוך                                         
 

 ספר לחסד-בית
הגדרתו של חסד אמיתי זה לתת בלי לצפות לקבל 
תמורה. מי שהעניק לחברו וציפה ממנו להכרת 
תודה, מעולם לא נתן אלא רצה לקבל, וזה אינו 
חסד מושלם. חז"ל אמרו: 'חסד של אמת זו 
הלווית המת!' ההולך ללוויה יודע מראש שהמת 
לא יקום ויגיד לו תודה, וגם אחרים לא יודו לו על 

 5כך. לעומת זאת, אם נכנסנו למכולת ושילמנו 
שקלים ובתמורה קיבלנו לחם, הרי זה משא ומתן 

תקבל, לא  -ולא חסד. קוראים לזה 'ביזנס', תיתן 
לא תקבל. לכולנו ברור שאין כאן מפעל של  -תיתן 
 חסד. 

ויקי הגישה לבעלה מרק חם... הוא טעם את 
המרק ועיוות את פניו. הוא הרים את קולו ובנימת 
זלזול אמר לה: זה מרק זה? מים מהברז יותר 
טעימים... אם את לא יודעת לבשל אז אל תיכנסי 

אמרה לו אשתו בכעס: לעולם לא  יותר למטבח...!
אבשל לך, אתה לא יודע להעריך... מהיום תאכל 
חצץ! תאמר 'תודה' תקבל, לא תאמר 'תודה' לא 

על דלת ביתם של זוג כזה יהיה כתוב:  תקבל...
 מכולת משפחת ישראלי. 

אבל אם אחרי ההתקפה שלו היא תאמר לו: 
תשמע אותי טוב, לא אפסיק להכין לך מרק עד 
יומך האחרון, לא ארגע עד שאקלע לטעם שלך, 
סיר מרק אשים על המצבה שלך... אז על הדלת 

 יהיה כתוב: אימפריית החסד משפחת ישראלי.
שימי היה בהרצאה ושמע שמידי פעם צריך לקנות 
מתנה לאשה. הוא החליט לקנות לה עגילים בפעם 
הראשונה בחייו. אחרי התלבטות ארוכה הוא קנה 
ובא הביתה, ובהתרגשות רבה הוא הגיש לה את 

 המתנה... 
כאן המקום לציין שישנן נשים שלא יודעות לקבל 
מתנה! עד שהבעל כבר 'השתקם' והביא לה מתנה 
בֵדָה' ובמקום להודות  מעצמו, היא הופכת להיות 'כְּׁ
לו היא מתמרמרת... ברגע שהוא נכנס הביתה היא 

והוא ענה: כי קניתי לך  שאלה: למה איחרתָ?
והיא אמרה: בשבילי זו לא מתנה. אתה  מתנה...

קנית בגלל שאמרו לך... אני רוצה ספונטאני... 
מהלב... לא שיגידו לך לקנות ואז תקנה... טוב, 

היא פתחה את  טוב, תביא נראה מה קנית...
הקופסא והוציאה מפיה יללה: ווואי... זה עגילים 
של תינוקת, עגילים כאלה קונים כשעושים חורים 

 ... יותר אל תקנה לי עגילים...! הבנת?!םבאוזניי
שימי ענה ואמר: לעולם לא אקנה לך תכשיטים, 
עשיתי טעות שקניתי לך בכלל... אם תאמרי 'תודה' 
תקבלי, לא תאמרי 'תודה' לא תקבלי... על דלת 

 ביתם יהיה כתוב: מכולת משפחת ישראלי. 
אבל אם שימי יאמר לה: אשתי, לא אפסיק 
לקנות לך עגילים... לא ארגע עד שאקלע לטעם 
שלך, המצבה שלך תהיה בצורת עגיל... לשמעון יש 
מילה של כבוד... אז על הדלת יהיה כתוב: 

 אימפריית החסד משפחת ישראלי. 
לא די שהוא לא נעלב, אלא הוא המשיך לתת 

 ולהעניק, זהו חסד אמיתי.
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הם יכולים לגרום לנזק בלתי צפוי, עד כדי הפעלת הילד לעשות מעשים 
כאן המקום להדגיש לפני ההורים את חומרת הבעיה בשימוש  קיצוניים.

באינטרנט הפתוח ובחשיפה לסרטים באתרי צפיה באמצעות מכשירי 
המדיה השונים. הנזק מצפייה זו הוא עצום למבוגרים, קל וחומר לילדים. 

 עלינו להיגמל מהצפייה האובססיבית במכשירים האלו ובתכנים האלו. 
כדי להדגיש את גודל התמימות שיש להורים בהתייחסות שלהם 
למכשירים ההרסניים הללו, אספר לכם מה אמר לי אבא של ילד: הרב, 

אמרתי לו: ידידי היקר, ילדים  אין לי מה לדאוג, הכנסתי במכשיר קוד.
פורצים קודים של בנקים ואתה שמת לו קוד? הילד יפרוץ את הקוד, יכנס, 

חוץ מהנזק שדיברנו עליו לגבי הילדים, ישנו נזק נוסף  וישים לך קוד...
להורים. אם נשאר להורים קצת זמן לזוגיות וחינוך ילדים, המכשירים 
הללו לקחו להם את הזמן. ואחר כך ההורים שואלים איפה טעינו, מה 

 עשינו לא טוב?... אתם כבר יכולים לענות להם. 
ואם אנו עוסקים בענין של דוגמא אישית, תדעו שאי אפשר לדרוש 
מהילדים לא להתעסק במכשירים הבעייתיים הללו ולא לצפות בסרטים, 

 כאשר אנחנו ההורים עושים זאת. זה אבוד. 
סיפר לי אבא אחד, שהוא קנה לילד שלו מכשיר סלולרי, מתנה לבר 
מצוה. הוא לא חלם שהבן שלו יגיע למחוזות רעים, ועכשיו הוא לא יודע 
איך אפשר להוציא את המכשיר מהילד. הוא הוסיף ואמר שזו היתה 

 הטעות הגדולה ביותר שהוא עשה בחייו.
 

 

 דיואן זצוק"להמקובל הרב עמרם בן 
אחר פטירתו הפך קברו מוקד משיכה להמונים. סיפורים על ניסים 

 –וישועות אירעו על קברו. פעמיים בשנה משך אליו המון רב במיוחד 
 ביום פטירתו ובל"ג בעומר. 

ביום זה נהגו אלפים מכל מרוקו וכפריה לנהור למקום הקבר, להבעיר 
מדורה ענקית, ללמוד קבלה, לשיר ולשמוח. חלפו שנים. באחד הימים 
מונה לוואזאן מושל שונא יהודים. במיוחד הכעיסה אותו נהירת 

 היהודים לקבר רבינו. 
סיפורי הניסים שהתהלכו סביב הצדיק וקברו הוציאוהו מכליו ממש. 
שנה אחת החליט המושל לשים קץ לדבר. בהתקרב ל"ג בעומר הציב 
חיילים חמושים סביב הכפר אשג'ן, והפיץ הודעה כי כל יהודי אשר יעז 

 מתחייב בנפשו. –להתקרב למקום בל"ג בעומר 
יהודי האזור, ששמעו על הגזרה החדשה, הצטערו מאוד, אך נאלצו 
לציית לה, מתוך פחד. לעומת זאת, תושבי הערים והכפרים 
המרוחקים, לא ידעו על האיסור ויצאו לדרכם. רק בהגיעם לוואזאן 
נודע, כי לא יוכלו לפקוד את קבר הצדיק. הגיע ליל ל"ג בעומר. בכל 
הדרכים המובילות לקבר עמדו חיילי המושל. הערב ירד. לפתע הואר 

ייאמן: מדורה ענקית -הכפר באור חזק. לחיילים התגלה מחזה שלא
 בערה בצמוד לקברו של רבי עמרם.

קולות רמים של שירה ושמחה עלו סביבה, משל היה המקום מלא 
כמה מהחיילים ניגשו לקבר. בהגיעם למקום, התפלאו  וגדוש חוגגים.

לגלות כי במקום שוררת עלטה ושקט מוחלט. חזרו לעמדותיהם, והנה 
המחזה חזר וקולות ה'חוגגים' נשמעו למרחקים. חבריהם של החיילים, 
שיצאו למקום התקשו להאמין להם, עד שהלכו בעצמם למקום הקבר. 

 גם הם מצאו במקום רק חושך ודממה. 
התקבצו החיילים סביב בית המושל, ובהתרגשות סיפרו על הפלא, 
המתרחש בחלקת הצדיק היהודי. המושל הלך בעצמו וראה כי מרחוק 

 –יש מדורה גדולה וקולות חוגגים נשמעים, אך כשמתקרבים למקום 
 המחזה נעלם. 

יוכלו היהודים לספר על עוד נס שאירע  –החליט כי אם יימשך הדבר 
על קברו של רבי עמרם... במצב כזה, אמר בליבו, כבר עדיף להתיר להם 

 לעלות אל קברו. 

 

 
 

עד מהרה נפוצה הבשורה המשמחת כי בוטל האיסור להתקבץ סביב 
קבר הצדיק. בתוך שעה קלה החלה נהירה המונית למקום. אלפי 
יהודים, תושבי הסביבה, והמוני העולים, שהגיעו ממרחקים וטרם 

עקבותיהם, מיהרו אל המקום. באותה שנה הייתה הספיקו לשוב על 
 שמחת ל"ג בעומר באשג'ן גדולה מתמיד.

אבנים ועץ זית פראי הגדל  ערמתבמקום קבורתו, אין מצבה אלא 
במקום. המוסלמים נהגו לעלות לקברו ולהשתתף בהוצאות ההילולות 
שנערכו לכבודו, ונקרא בפיהם בן עמרם. פעם אחת בא שריף שונא 
ישראל, כדי לכרות את העץ שליד קבר הצדיק. הוא הגיע מלווה בעשרים 

 מאנשיו ובידיהם מסורים. 
בהגיעם למקום נשלחו האנשים כדי להחל בניסור העץ. וראה את פלא 
הנס אשר אירע במקום : כל אנשי השריף נפגעו, מי בגוף ומי בנשמה, 
חלקם איבדו את ידיהם וחלקם איבדו את רגליהם וחלק ם מתו במקום, 
ומכל אנשי השריף לא נשאר אחד בריא ושלם. השריף ברח כל עוד נפשו 
בו מרוב פחד ואימה, ממה שראו עיניו, ומפחדו שמא גם הוא יינגף , כפי 

 שניגפו אנשיו. 
השריף המבוהל הגיע לעיירה והשמיץ את היהודים, שעשו נסים כדי 
לפגוע בו ובאנשיו. במקום נכח שריף שאהד יהודים והוא אמר לשריף 
הרגזן" : זה אדונם של היהודים, הלכת לפגוע בו והוא עתה מתנקם בך, 
ולא זו בלבד, אלא דע לך, כי יש לך לחיות שנה אחת בלבד כי כל מי 

 שפוגע בישראל ה’ מתנקם בו". 
השריף בתגובה הודיע בימים הנוראים, כי מי שיתקע בשופר יאסר. 
יהודי העיר מפחד אימת השריף, נמנעו מלתקוע בשופר. אך קול שופר 

של רבינו. למקום הגיעו השוטרים ועצרו יהודי שלא היה  נמביהכ"בקע 
 והודיעו לשריף כי יהודי בשם יוסף תקע בשופר".   נהכ"בבי

ציווה השריף להכניסו לכלא מיד ניגשו היהודים למושל ואמרו לו" : 
צדק ובעוול?", שאל אותם המושל: "והרי -האם מושלים כאן באי

תקעתם בשופר?". ענו לו: "לא תקענו, השוטרים משקרים". מיד שלח 
המושל שוטרים וביקש, שישחררו את היהודי העצור, והוסיף ה" : עושה 
צדק, כי הלילה השריף שגזר את הגזירה הלך לישון בארמונו ולא קם", 

 .הלכו לראות, ומצאו אותו מת בביתו
 )פניני עין חמד(

 
 

 סרטים מצוירים
דוגמא להשפעה שלילית מהסרט 'התמים' פו הדב. סיפר לי אבא 
אחד שהילד שלהם היה צופה ב'פו הדב' שעות רבות. יום אחד כשהילד 
ראה צל מתקרב הוא התחיל לצרוח בהיסטריה ולא הבנו מה היה לו. 
ובכל פעם שהוא ראה צל מתקרב הוא נחרד ונלחץ. לאחר חקירות 
ודרישות התברר שבסרט 'פו הדב' שהוא רואה, לפני ש'פו הדב' מגיע 

 לחבית הדבש, הצל שלו נראה נוגע בחבית הדבש, ואחר כך מגיע הדב. 
ישנן דמויות עם פרצופים אכזריים מזרי אימה שילד קטן לא צריך 
להיחשף אליהם. לפני שנים רבות שאלה אותי אמא אחת: מה הבעיה 
עם וולט דיסני? ביקשתי ממנה: תראי לי סרט אחד. היא העלתה על 
המסך סרט של וולט דיסני שהתמונה הראשונה היתה שעל כל המסך 

רעות, אף עקום, האצבע  םעיניירואים פרצוף של מכשפה אכזרית. 
 שלה עם ציפורן שלופה והיא מצחקקת צחוק פרוע ומרושע. 

הרבה מהסרטים  .אמרתי לה תכבי את זה מיד זה מפחיד אותי
  מכניסים לילד רעיונות ודחפים שליליים לעשות מעשים בעייתיים. 

מכל האמור למדנו כמה הרסנית ומסוכנת הצפייה בסרטים 
המוגדרים כתמימים. בין אם אלה סרטים מצוירים ובין אם אלה 

 סרטים אנושיים. 
 


